

Highlight from DVB Biz Debate's Human trafficking show

March 11, 2017

How suffers from human trade?

“မြန်မာ့စီးပွားရေးက လူကုန်ကူးမှုကို ရိုက်ခတ်တယ်လို့ဘဲ မြင်ပါတယ်။ ဘာလို့လဲဆိုတော့ စီးပွားရေးမဖူလုံကြဘူး။ မဖူလုံကြလို့ တခြားနိုင်ငံကိုသွားပြီးလုပ်ကြရတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံလူဦးရေမှာလဲ အမျိုးသမီးက များတယ်။ အဲ့ဒီအပေါ်မှာ အမျိုးသမီးတွေ ကို လူကုန်ကူးပြီးခေါင်းပုံဖြတ်တဲ့အလုပ်တွေ ပိုပြီးများလာတယ်။ ဒါဟာ ပြည်တွင်းမှာ စီးပွားရေးမဖူလုံလို့ မြင်ပါတယ်။ လူကုန်ကူးတယ်ဆိုတဲ့ကိစ္စဟာ တစ်ဖက်နိုင်ငံကိုရောက်သွားတယ်။ အဆင်ပြေနေတယ်ဆိုရင် ပြသနာ မဟုတ်ဘူး။ ဘယ်သူကမျှ လူကုန်ကူးခံရတယ်လို့ မပြောဘူး။ ပို့လိုက်တဲ့သူကိုတောင် ကျေးဇူးတင်အုံးမယ်။ အဆင်မပြေ တော့မှ လူကုန်ကူးခံရတယ်ဆိုတဲ့ ပြသနာတွေ ဖြစ်လာတယ်” ဒေါ်ခင်မိုးမိုး (တရားလွှတ်တော်ရှေ့နေ)

“ကျွန်တော်တို့ရှမ်းပြည်နယ်ရဲ့ အဓိကရင်ဆိုင်နေရတဲ့ ပြသနာကတော့ ကျွန်တော်တို့မှာ ထွက်ပေါက်ကြီး ၂ ခုရှိပါတယ်။ မူဆယ်မှာဆိုရင် တရုတ်ပြည်ဘက်ထွက်ပေါက်ရှိတယ်။ တာချီလိတ်မှာဆိုရင် ထိုင်းဘက် ထွက်ပေါက်ရှိတယ်။ အလားတူ ကရင်ပြည်နယ်မှာဆိုရင် မြဝတီဖက်ကနေ ထွက်ပေါက်ရှိတယ်။ ဒါတွေဟာ လူကုန်ကူးမှုအများဆုံးထွက်တဲ့ နေရာတွေ ဖြစ်တယ်။ အခုဆိုရင် ကျွန်တော်တို့က နိုင်ငံတော်အနေနဲ့ကော စေတနာ့ဝန်ထမ်းအဖွဲ့အစည်းတွေ နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်း တွေက လူကုန်ကူးမှုခံရတဲ့သူတွေကို ပြန်လည်လက်ခံပေးတယ်။ ပြီးတော့ သူတို့ကို အိမ်ဆိုင်ဖွင့်ချင်လား၊ ဒါမှမဟုတ် မွေးမြူရေးလုပ်ချင်လား၊ စိုက်ပျိုးရေးလုပ်ချင်လား အဲ့လိုလုပ်ပေးတာတွေကို ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်းမှာ ၉ ဦးရှိပြီ။ ရှမ်းပြည် နယ်မြောက်ပိုင်းမှာ ၁၅ ဦးရှိတယ်” ဦးထွန်းဦး(ညွှန်ကြားရေးမှူး၊ လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန၊ ရှမ်းပြည်နယ်)

“လွှတ်တော်ထဲမှာ လူကုန်ကူးမှုနဲ့ပတ်သတ်ပြီး ဆွေးနွေးတိုင်ပင်တာက အားနည်းတယ်လို့ ကျွန်မထင်တယ်။ ဘာလို့လဲဆို တော့ ၂၀၀၅ လူကုန်ကူးမှုတားဆီးရေးဥပဒေပေါ်လာပြီးတဲ့နောက်မှာ ဒါဟာ တရားဥပဒေအရ လုပ်နေတယ်။ အစိုးရ ဌာနအနေနဲ့ လူကယ်ပြန် (လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန)တွေက လုပ်နေတယ်။ အဲ့တော့ လွှတ်တော်ကတော့ သိပ်ပြီးအသံမထွက် လည်း လုပ်တဲ့သူတွေကတော့ ရှိနေပါတယ်” ဒေါ်ခင်မိုးမိုး (တရားလွှတ်တော်ရှေ့နေ)

“ဘယ်လောက်ထိကာဗာလုပ်နိုင်လဲဆိုတော့ တရားဝင်လွှဲပြောင်းတာကိုဘဲ ကျွန်တော်တို့က လုပ်နိုင်ပါတယ်။ တရားမဝင် ထွက်ပေါက်ကတော့ သူတို့ကလည်း ကျွန်တော်တို့နဲ့ နှစ်နိုင်ငံသဘောတူညီချက် တရုတ်၊ ထိုင်း နိုင်ငံတွေနဲ့ လက်မှတ် ရေးထိုးထားတာရှိပါတယ်။ ဒါပေမယ့်လည်း သူတို့က တချို့နေရာတွေကျရင် ပြန်လွှဲတဲ့အခါမှာ ဘယ်လိုဖြစ်လဲဆိုတော့ မြန်မာနိုင်ငံကနေ တရားမဝင်ရောက်လာတဲ့သူတွေကို လွှဲပြောင်းပေးခြင်းဆိုပြီး အဲ့လိုမျိုးတော့ရှိပါတယ်။ ဒါကြောင့် တစ်ဖက် နိုင်ငံကိုသွားမယ်ဆိုရင် တရားဝင်သွားကြပါ။ တရားမဝင်သွားကြတဲ့အခါ ကျွန်တော်တို့မှာ သူတို့ကို တရားစွဲဆိုတဲ့

အခါမှာ အတော်ကိုခက်ခဲပါတယ်။ တရားဝင်သွားကြဖို့ဆိုတာကလဲ သူတို့ရဲ့ ဝီဇာနဲ့သွားဖို့ပေါ့။ ဒီမှာကတော့ နေထိုင်ခွင့်က ၇ ရက်ဘဲ။ တချို့တွေဆို ၂၄ နာရီဘဲ အချိန်ရတယ်။ အဲ့တော့ သူတို့က ရတဲ့နေထိုင်ခွင့်အချိန်သတ်မှတ်ချက်နဲ့ သွားလိုက် ကြတယ်။ ဟိုရောက်မှ အဲ့ဒီမှာ ပြဿနာကစဖြစ်တာဘဲ” ဦးထွန်းဦး(ညွှန်ကြားရေးမှူး၊ လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန၊ ရှမ်းပြည်နယ်)

---

“လည်ပတ်ခွင့် တစ်ရက်ဝီဇာနဲ့ပေါ့။ အဲ့ဒါကို မူဆယ်အဝမှာလုပ်ပေးတယ်။ အဲ့ဒါနဲ့ ကြယ်ဂေါင်၊ရွှေလီတို့ ဆက်သွားပြီး အဲ့ဒီမှာ ဟိုဖက်က ပွဲစားတွေနဲ့ချိတ်ဆက်ပြီး သူတို့က တစ်ပတ်ဝီဇာနဲ့ ဆက်ပြီးနေခွင့်ရအောင်ထပ်ကြိုးစားကြတယ်။ အဲ့ဒါကို ကျွန်မတို့တိုင်းပြည်ဖက်က မသိလိုက်ကြဘူး။လက်လှမ်းမမှီလိုက်ဘူးပေါ့နော်” ဒေါ်ခင်မိုးမိုး (တရားလွှတ်တော်ရှေ့နေ)

---

“အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်း ရှားပါးတာရယ်၊ နောက်လုပ်ခလစာ နည်းပါးတာရယ်ကြောင့်ပါ။ အဲ့လိုမျိုးနဲ့သွားလိုက်ကြတော့ ဒီမှာဘာဖြစ်လဲဆိုရင် မိုးစပါးရိုတ်သိမ်းတဲ့အချိန်၊ ဆောင်းသီးနှံရိုတ်သိမ်းတဲ့အချိန်တွေဆိုရင် လုပ်သားရှားပါးမှုပြဿနာကို ကျွန်တော်တို့ တော်တော်ရင်ဆိုင်ရတယ်။ အဲ့ဒါကလဲ ကျွန်တော်တို့ နှစ်တိုင်းတွေ့ကြုံနေရတဲ့ပြဿနာပါ။ အဲ့တော့ ကုန်ထုတ်လုပ်မှုစားရိတ်တွေ မြှင့်သွားခဲ့ရတယ်။ နောက်ဆုံး စားသုံးသူဘဲ ပြန်ခံစားရတာပေါ့လေ။ ကျွန်တော်တို့ဖြစ်စေ ချင်တာက မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ လူဦးရေ ၇၀ ရာခိုင်နှုန်းက ကျေးလက်လူဦးရေဖြစ်တာကြောင့် ဒီလယ်ယာစီးပွားကဏ္ဍကို ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်အောင် ဆောင်ရွက်ပေးစေလိုတယ်။ လက်ရှိမှာတော့ အစိုးရအနေနဲ့ ရှမ်းပြည်နယ်မှာ လယ်ယာကဏ္ဍနဲ့ ပတ်သတ်ပြီး ထိထိရောက်ရောက်လုပ်တာမရှိသေးဘူး။ စပါးမျိုးစေ့ဆိုရင်လဲ တရုတ်ပြည်က ဝယ်ရတယ်။ သွင်းအားစု ဖြစ်တဲ့ မြေဆီကိုလဲ ထိုင်းက ဝယ်ရတယ်” ဦးကျော်အေး(ဥက္ကဋ္ဌ၊ ဆန်စက်လုပ်ငန်းရှင်များအသင်း၊ ရှမ်းပြည်နယ်)

---

“ကိန်းဂဏန်းအားဖြင့် ရှမ်းပြည်နယ်အနေနဲ့ လူ ၄ သောင်းရှိမယ်။ ဒီဘက်ထွက်ပေါက် တာချီလိတ် ဖက်က တစ်ရက်ဝီဇာ လေးနဲ့သွားကြတယ်။ ပြီးတဲ့အခါ ဒီဘက်ကိုပြန်လာ မလာဆိုတာဟာ ပြန်လည်စိစစ်ဖို့လိုတယ်။ အဲ့ဒါဆိုရင် ဘယ်သူက ပြန်ဝင်လာတယ်။ ရာခိုင်နှုန်းဘယ်လောက်ကတော့ ဟိုဖက်မှာ နေထိုင်နေကြတယ်ဆိုတာသိမယ်။ ဒါကလည်း ဒီဖက်မှာက အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်းက နည်းပါးမှုဖြစ်နေတာကို” ဦးထွန်းဦး(ညွှန်ကြားရေးမှူး၊ လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန၊ ရှမ်းပြည်နယ်)

---

“ဘယ်သူမှာတာဝန်ရှိလဲဆိုတော့ အဓိကက နိုင်ငံတော်မှာ စီးပွားရေးမဖူလုံလို့၊ ဒါကြောင့် စီးပွားရေးမဖူလုံမှုက လူကုန်ကူးမှု မှာတာဝန်အရှိဆုံးဘဲ။ တစ်နေ့ကဆိုရင် နိုင်ငံတော်ရဲ့ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ်ပြောထားတာရှိပါတယ်။ အသေးစား၊အလတ်စား လုပ်ငန်းတွေနဲ့ပတ်သတ်ပြီးတော့ ကိုယ့်တိုင်းပြည်ထဲမှာ စီးပွားရေးမဖူလုံတော့ စီးပွားရေးဖူလုံတဲ့တိုင်းပြည်ကြီးတွေကို မော်ကြည့်နေရတယ်။ သူတို့လက်ဝါးကြီးအုပ်တာကို ခံရတယ်။ အဲ့ဒါကြောင့် အသေးစား၊အလတ်စားလုပ်ငန်းတွေ ဖွံ့ဖြိုး အောင်ထူထောင်ပြီးတော့ ကိုယ့်တိုင်းပြည်စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်အောင်လုပ်ဖို့ပါ။စီးပွားရေးဖူလုံမယ်ဆိုရင် ဘယ်သူကမျှ ကိုယ့်တိုင်းပြည်ကလွဲလို့ တခြားနိုင်ငံကို သွားရောက်လုပ်ကိုင်မှာမဟုတ်ဘူး” ဒေါ်ခင်မိုးမိုး (တရားလွှတ်တော်ရှေ့နေ)

---

“တရုတ်ပြည်ကို လူကုန်ကူးခံရလို့ ပြန်လည်ကယ်ဆယ်ခံရတဲ့ဖြစ်စဉ်နဲ့ပတ်သတ်ပြီး ကျွန်တော်တို့မှာ ၁၅ ခုနီးပါးရှိပါတယ်။ များသောအားဖြင့် လိင်မှုဆိုင်ရာတွေ ဖြစ်စဉ်တွေပါ။တာချီ၊ကလေးတွေကို အရမ်းသနားဖို့ကောင်းပါတယ်။ ဦးခေါင်းခွံတောင်

ဆံပင်မပေါက်တော့တာမျိုးရှိတယ်။ အဲ့လိုကလေးတွေကို ကျွန်တော်တို့က စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာကိုပါ ပြန်လည်ပေးထောင်ပေးရပါတယ်။ ပြီးတော့မှ မိဘရပ်ထံပြန်လည်ပေးပို့တာလုပ်ရတယ်။ ပြီးတော့ နောက်ပိုင်း သူ့အတွက်ကို ဘာလုပ်ချင်လဲ ဥပမာ စိုက်ပျိုးရေးလုပ်ငန်းလုပ်ချင်လား မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းလုပ်ချင်လား ဒါမျိုးကျွန်တော်တို့ဆောင်ရွက်ပေးပါတယ်”  
ဦးထွန်းဦး(ညွှန်ကြားရေးမှူး၊ လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန၊ ရှမ်းပြည်နယ်)

---

“SME လုပ်ငန်းနဲ့ပတ်သတ်ပြီး ပြည်ပ ချေးငွေကို ဦးသိန်းစိန်အစိုးရလက်ထက်ကတည်းက ပြည်ပအကူအညီကို ရပါတယ်။ နောက် အခုအစိုးရလက်ထက်မှာလဲ ရပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ဘယ်လိုဖြစ်လဲဆိုတော့ ထိထိရောက်ရောက်မရဘူး။ ပြီးခဲ့တဲ့ တနှစ်ကဆိုရင် ရှမ်းပြည်နယ်အတွက် ခွဲတမ်းကျတယ်ပေါ့နော်။ ဒီအတွက် ချေးငွေရဖို့ အဆင့်ဆင့်လုပ်ခဲ့ရပေမယ့် ဘာမျှအကြောင်းပြန်မလာဘူး။ ဒါကြောင့် SMEလုပ်ငန်းတွေဖွံ့ဖြိုးလာမယ်ဆိုရင် လက်ရှိကျွန်တော်တို့ သုံးနေရတဲ့ တရုတ်နဲ့ ယိုးဒယားက လူသုံးကုန်ပစ္စည်းတွေဟာ ကျွန်တော်တို့သွင်းကုန်အစားတိုးအနေနဲ့ လုပ်သွားနိုင်တာပေါ့နော်”  
ဦးကျော်အေး(ဥက္ကဋ္ဌ၊ ဆန်စက်လုပ်ငန်းရှင်များအသင်း၊ ရှမ်းပြည်နယ်)

---

“အစိုးရမှာ ကူညီပေးနိုင်တဲ့အနေအထားရှိပါတယ်။ ရှိပါတယ်ဆိုတာက နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ်ကိုယ်တိုင်က ကမ္ဘာပတ် ပြီးအကူအညီတောင်းနေတာ။ တကယ့်ကိုဘဲ အကူအညီပေးနေတာတွေရှိတယ်။ ဒါပေမယ့် အပေါ်ကနေ အောက်ခြေအထိ စီးဆင်းမှုက ထိထိရောက်ရောက်မဟုတ်တာတွေရှိနေတယ်။ အဲ့ဒါတွေက ပွင့်လင်းမြင်သာမှုမရှိတာလဲ ပါတယ်။ နောက် တကယ်လုပ်တဲ့သူတွေက အောက်ခြေအထိကို ကိုယ်တိုင်ဆင်းပြီးမလေ့လာဘဲနဲ့ အပေါ်မှာတင် စာရွက်ပေါ်မှာဘဲ လုပ်နေတာ တွေကြောင့်ဘဲ ဒါတွေကနောင်နေးနေတာဖြစ်တယ်” ဒေါ်ခင်မိုးမိုး(တရားလွှတ်တော်ရှေ့နေ)

---

“လူကုန်ကူးခံရတဲ့သူတွေကို ၂၀၁၇ခုနှစ်ကစပြီး လူတစ်ဦးကို ၅ သိန်းကျပ်နှုန်းနဲ့ ကျွန်တော်တို့ဘတ်ဂျက်ကနေ စပြီးပံ့ပိုးပေးသွားမှာပါ။ ဒါ့အပြင် ကျွန်တော်တို့က သနားသားဘဝကနေ ဘိုးဘွားရိပ်သာအထိ တာဝန်ယူရတာဆိုတော့ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ဘတ်ဂျက်နဲ့ လုံလောက်အောင် ကာဗာဖြစ်အောင်ကျွန်တော်တို့ကြိုးစားပြီးဆောင်ရွက်နေပါတယ်”  
ဦးထွန်းဦး(ညွှန်ကြားရေးမှူး၊ လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန၊ ရှမ်းပြည်နယ်)

---

“ကျွန်မတို့ ရှမ်းပြည်ဟာ လူကုန်ကူးမှုအခံရဆုံးဘဲ။ မြန်မာတပြည်လုံးမှာ အမြင့်ဆုံးဘဲ။ ၂၀၁၃ ကစပြီး ၂၀၁၅၊ ၂၀၁၆ အထိ လူကုန်ကူးမှုစာရင်းထဲမှာ အမြင့်ဆုံးရှိနေတုန်းဘဲ။ လူကုန်ကူးမှုမရှိတာတော့ နေပြည်တော်ဘဲ။ အဲတော့ ကျွန်မတို့က နေပြည်တော်က စီးပွားရေးကောင်းလို့ လူကုန်ကူးမှုမရှိတာလား။ ပြီးတော့ ကျွန်မတို့ရှမ်းပြည်က မြေယာတွေပေါတယ်။ မြန်မာပြည်ရဲ့ လေးပုံတစ်ပုံလောက်ကျယ်ဝန်းတယ်။ အဲ့တော့ကျွန်မတို့ရဲ့ မြေယာတွေက လယ်ယာစိုက်ပျိုးရေးကဏ္ဍမှာ တောင်သူတွေက လယ်ယာမြေတွေမရဘဲနဲ့ လယ်ယာမြေသိမ်းယူတဲ့ပြဿနာတွေကလဲရှိတယ်။ ကိုယ့်နေကိုယ့်မြေ လယ်ယာစိုက်ပျိုးခွင့်မရတော့ ကြွေးတင်ကျွန်ဖြစ်ရတာများလာတယ်။ ချစ်တီးခေတ်တုန်းကတော့ သမီးတစ်ယောက်ဘဲ ပေးရတာ။ အခုခေတ်မှာတော့ သမီးတင်မကဘူး မိန်မကော သမီးကော တူမကော အကုန်လုံးထည့်ပေးရတဲ့အနေ အထားမျိုး ဖြစ်လာပြီ။ နောက်တချက်က လူကုန်ကူးမှုဆိုရင် ပြည်ပကိုပို့တာဘဲ မြင်ကြတယ်။ အမှန်တော့ ပြည်တွင်းမှာ လည်း အများကြီးရှိပါတယ်” ဒေါ်ခင်မိုးမိုး(တရားလွှတ်တော်ရှေ့နေ)

---

“တကယ်လို့ ဒီမှာစီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးနေရင်တော့ သူတို့လည်း ပြန်လာကြမှာဘဲ။ အကုန်လုံးမဟုတ်ရင်တောင် တဝက်ကျော် လောက်က ပြန်လာကြမှာပါ။ ကိုယ့်နေကိုယ့်မြေမှာဘဲ လုပ်ချင်တာပေါ့နော်။ ဒီအတွက်အစိုးရက မူဝါဒတွေချမှတ်ပြီးတော့ ဖော်ဆောင်ပေးရမှာပေါ့။ ဒါပေမယ့် လက်ရှိရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရမှာတော့ နိုင်ငံရေးအာသီသန့်ပတ်သတ်ပြီး ထင်ထင်ရှားရှား မတွေ့ရသေးပါဘူး” ဦးကျော်အေး(ဥက္ကဋ္ဌ၊ ဆန်စက်လုပ်ငန်းရှင်များအသင်း၊ ရှမ်းပြည်နယ်)

---

“ရှမ်းပြည်နယ်မှာရှိတဲ့ အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်း မြေတွေအရမ်းပေါတယ်။ သို့သော်လည်း တော်တော်များများ အိမ်မှာ မရှိဘဲ တခြားအလုပ်သွားလုပ်ကြတယ်။ ဒါကြောင့် ကျွန်တော်တို့က ၂ခါဆုံးရှုံးတာပေါ့နော်။ ကျွန်တော်တို့နိုင်ငံအတွက် လည်း အသီးအပွင့်တွေ ဆုံးရှုံးတယ်။ ထိုနည်းလည်းကောင်းဘဲ ဟိုဖက်နိုင်ငံမှာ လုပ်ခလစာနှိမ်ချခံပြီးတော့ အလုပ်လုပ် ရတယ်။ ဒါတွေဟာ ကျွန်တော်တို့နိုင်ငံအတွက်တော့ စိုးရိမ်စရာပေါ့နော်။ ဘာလို့လဲဆိုတော့ ဒီမှာအလုပ်အကိုင်အခွင့် အလမ်းမရှိလို့ တခြားနိုင်ငံမှာ သွားလုပ်ရတာကို” ဦးထွန်းဦး(ညွှန်ကြားရေးမှူး၊ လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန၊ ရှမ်းပြည်နယ်)

---

“တရုတ်ကုမဂီတွေက တရုတ်လူမျိုးဝန်ထမ်းတွေပေါ့နော် တရားဝင်တာကော တရားမဝင်တာကော သတ္တုတူးဖော်ရေးမှာ ဝင်ပြီးလုပ်တယ်။ အထူးသဖြင့် သံယံဇာတပေါများတဲ့ ဘော်ဆိုင်းကခံရတာပါ။ အဲ့ဒီဒေသမှာနေတဲ့ မိန်းခလေးတွေဟာ ခြံထဲလယ်ထဲမှာ တစ်ယောက်တည်းသွားပြီးမလုပ်ရဲကြဘူး။ အမေပြုကျင့်မှုတွေရှိလို့ပါ။ ပြီးတော့ ကျွန်မတို့တိုင်းရင်းသူ တွေဟာ ရိုးအ ကြတဲ့အတွက် တချို့ဆိုရင် လျှော်ကြေးပေးလိုက်ရင်ပြေလည်သွားတယ်။ တရုတ်ကုမဂီက တချို့တရုတ် လူမျိုး ဝန်ထမ်းတွေဟာ မိဘတွေဆီမှာ သမီးကိုတင်တောင်းပြီးတော့ တရားဝင်လက်ထပ်တယ်။ အဲ့မှာဘာဖြစ်တာတွေ ရှိလဲဆိုတော့ သက်ဆိုင်ရာရပ်ကွက်ကျေးရွာအုပ်ချုပ်ရေးမှူးနဲ့ ဒီကုမဂီတွေဟာ လက်ဝါးချင်းရိုက်ထားပြီးသား။ အဲ့လိုနဲ့ လက်ထပ်ပေါင်းသင်းပြီးတော့ အဲ့တရုတ်ကပြန်တဲ့အချိန်မှာ ခေါ်သွားရော။ အဲ့ဒါကြောင့် ကျွန်မတို့တိုင်းရင်းသားအမျိုးသမီး ငယ်တစ်ဦးဆုံးရှုံးရတယ်။ ဒီအတွက် ကျွန်မတို့တိုင်းရင်းသားပြည်သူတွေကို အများကြီးအသိပညာပေးဖို့လိုပါတယ်” ဒေါ်ခင်မိုးမိုး(တရားလွှတ်တော်ရှေ့နေ)

---

“ကျွန်တော်တို့က အစိုးရအဖွဲ့ကို လက်မှုလယ်ယာကနေ စက်မှုလယ်ယာပြောင်းလဲဖို့အတွက် ကုန်ထုတ်လမ်းတွေ ဖောက်ပေးဖို့နဲ့ နောက်မျိုးစပါးတွေ ဒေသရဲ့ ရာသီဥတုနဲ့ကိုက်ညီပြီး ဈေးကွက်ဝင်တဲ့ စပါးမျိုးတွေကို ဒီဒေသမှာလာရောက် စိုက်ပျိုးပြီး ပံ့ပိုးပေးစေလိုတယ်” ဦးကျော်အေး(ဥက္ကဋ္ဌ၊ ဆန်စက်လုပ်ငန်းရှင်များအသင်း၊ ရှမ်းပြည်နယ်)

---

“ကျွန်မတို့ ဒီက သီးနှံကို တရုတ်ကဆွဲတာ။ ရှမ်းမြောက်မှာ တိုက်ပွဲတွေဖြစ်လိုက်တဲ့အချိန် မူဆယ်မှာ ကားတွေရပ်သွားတယ်။ အဲ့ဒါကြောင့်ဘဲ ကျွန်မတို့ သီးနှံတွေကို ဝယ်တဲ့သူမရှိတော့ဘဲ ဈေးက ထိုးကျသွားတယ်။ အဲ့လို စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးက်မှုကလည်း ငြိမ်းချမ်းရေးနဲ့က တိုက်ရိုက်ကို အချိုးကျပါတယ်” ဒေါ်ခင်မိုးမိုး(တရားလွှတ်တော်ရှေ့နေ)

---

“အဓိကကတော့ လူကုန်ကူးမှုတိုက်ဖျက်ဖို့ဆိုရင် အားလုံးပူးပေါင်းမှရမယ်။ဘာလို့လဲဆိုတော့ တချို့မိဘကိုယ်တိုင်က ဟိုဖက်အိမ်ကသားသမီးက အာစီတိုက်ဆောင်နေပြီဆိုရင် ကိုယ့်သားသမီးကို အပြစ်ရှာတဲ့အပိုင်းတွေ အများကြီးရှိတယ်။ အဲ့ဒီအတွက်ကြောင့်လဲ မိဘတွေကိုယ်တိုင်က အသိပညာတွေရှိဖို့လိုတာပေါ့နော်” ဦးထွန်းဦး(ညွှန်ကြားရေးမှူး၊ လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန၊ ရှမ်းပြည်နယ်)

-----

-----